
 در حالی کمیته 
سعيد احمديان

   گزارش
المپی�ک  مل�ی 
ایران این روزها 
میزبان یک هیئت بلندپایه ورزش�ی از عراق 
است که همسایه غربی کش�ورمان با امضای 
یک تفاهمنامه به دنبال استفاده از تجربیات و 

ظرفیت های ورزشمان برای توسعه است.
پرواز شنبه شب بغداد- تهران، مهمانان ويژه اي 
براي ورزش ايران داش��ت؛ رئي��س كميته ملي 
المپيك عراق و 10 رئيس فدراسيون اين كشور 
مسافران ويژه اين پرواز بودند تا پس از تبادلات 
سياسي، اقتصادي و گردش��گري، حالا نوبت به 
توسعه ارتباطات ورزش��ي ايران و عراق برسد، 
ارتباطاتي ك��ه به نظر مي رس��د در حال گرم تر 

شدن است. 
    

ورزش اي��ران و عراق را بيش��تر ب��ه مصاف هاي 
تيم هاي مل��ي فوتبال دو كش��ور در رقابت هاي 
مختلف از ج��ام ملت ها و انتخاب��ي جام جهاني 
گرفته تا مصاف باشگاه هاي شان در ليگ قهرمانان 
آسيا مي شناسيم. دو كشوري كه به خصوص در 
فوتبال همواره رقيبان سختكوش��ي مقابل هم 
بوده اند، حالا گويا قرار است ارتباط ايران و عراق 
به فوتبال محدود نش��ود و پس از اين خبرهاي 

بيشتري از روابط ورزشي دو كشور بشنويم. 
گسترش روابط ورزش��ي ايران و عراق در حالی 
كليد خورده  كه دو كش��ور به هم پيوستگي هاي 
زيادي به خصوص در حوزه مذهب��ي دارند و در 
15 سال گذشته روابط شان پس از جنگ هشت 
ساله در حال افزايش است. دو سال پس از حمله 
امريكا به عراق و سرنگوني صدام حسين و برچيده 
شدن حزب بعث بود كه روابط ايران و عراق شكل 
جدي تري به خود گرفت، آن هم سال 2005 و 
پس از روي كارآمدن دولتمردان شيعه و انتخاب 
ابراهيم جعفري به عنوان نخست وزير. 17 سال از 
آن روزها مي گذرد و ايران و عراق همكاري هاي 
گسترده اي را در حوزه هاي مختلف آغاز كرده اند و 
پس از حضور ايران در ساخت پروژه هاي ورزشي 
در كش��ور عراق گويا اين بار قرار است ارتباطات 
ورزشي به ش��كل رس��مي و محكم تري از قبل 
پيگيري ش��ود و در س��طح هاي گس��ترده تري 

توسعه پيدا كند. 
البته در س��ال هاي گذش��ته همواره شاهد سفر 
مس��ئولان ورزش ايران و عراق به تهران و بغداد 
بوده ايم و وزيران ورزش دو كشور و ساير مسئولان 
ورزشي ملاقات هاي زيادي در دوره هاي مختلف 
داش��ته اند. با وجود وعده هايي كه در ديدارهاي 
رودرروي مقام��ات ورزش ايران و ع��راق براي 
افزايش همكاري هاي ورزشي داده شده بود، اما 
هيچگاه اين وعده ها به سمت عملي شدن نرفت 
و در حد همان حرف باقي ماند. به همين خاطر 
در 17 سال گذش��ته و پس از گرم شدن روابط 
ايران و عراق، ارتباطات ورزش��ي دو كش��ور به 

صورت پراكنده و موردي بوده و خبري از امضاي 
تفاهمنامه رسمي كه شكل جدي تري به مراودات 

ورزش دو كشور همسايه بدهد، نبوده است. 
    

استارت افزايش مراودات ورزشي ايران و عراق هم 
از سفر آذرماه گذشته رضا صالحي اميري، رئيس 
كميته ملي المپيك به بغداد  زده شد، سفري كه 
همزمان شده بود با اردوي تيم كشتي آزاد با تمامي 
س��تاره هايش در كربلا. در اين س��فر تفاهمنامه 
همكاري ورزش��ي در چهار محور اصل��ي بر پايه 
برگزاري اردو هاي مشترك، تبادل مربي و ورزشكار، 
برگزاري كلاس هاي آموزشي در دو كشور و فراهم 
كردن همكاري هاي سه جانبه بين فدراسيون هاي 
ورزشي مورد درخواس��ت عراق و فدراسيون هاي 
ورزشي مورد درخواست ايران با محوريت كميته 
ملي المپيك كشور ميزبان از سوي رؤساي كميته 

ملي المپيك ايران و عراق به امضا رسيد. 
كمتر از دو ماه پس از سفر صالحي اميري به بغداد، 
شنبه شب مسئولان كميته ملي المپيك عراق 
و رؤساي فدراسيون هاي اين كش��ور وارد ايران 
شدند تا تفاهمنامه ورزش��ي دو كشور در مسير 
اجرايي ش��دن قرار بگي��رد. در رأس اين هيئت 
رعد حمودي س��لمان قرار دارد، رئيس كميته 
ملي المپيك عراق كه از چهره هاي شناخته شده 
ورزش عراق است. حمودي 67 ساله كه يكي از 
بزرگ ترين دروازه بانان تاريخ عراق اس��ت و در 
المپيك 1984 و جام جهان��ي 1986 به عنوان 
دروازه بان عراق حضور داشته، حالا سال هاست 
پس از بيرون آوردن دس��تكش ها، كت و شلوار 

مديريت را به تن كرده است و امروز به عنوان يكي 
از بزرگ ترين مسئولان ورزش عراق در راستاي 
اجراي تفاهمنامه ورزشي كشورش با ايران راهي 

تهران شده است. 
در سفر هيئت ورزش��ي عراق به ايران، علاوه بر 
حمودي، شعلان عبدالكاظم رئيس فدراسيون 
كشتي، س��مير صادق خضير رئيس فدراسيون 
جودو، ماجد صالح عبدالكريم رئيس فدراسيون 
قايقراني)كان��و(، تحس��ين علي احم��د رئيس 
فدراسيون قايقراني بادباني، عادل عيدان غيلان 
رئيس فدراسيون كاراته، زياد حسن جاسم رئيس 
فدراسيون شمشيربازي، علي عبدالحسين جاسم 
رئيس فدراسيون بيسبال سافتبال، محمدعلي 
عبدالهادي عضو فدراس��يون بسكتبال، هه رده 
رئوف بارام رئيس فدراس��يون تنيس روي ميز، 
محمدكاظم مزعل رئيس فدراسيون وزنه برداري، 
طالب فيصل عبدالحس��ين رئيس فدراس��يون 
دووميدان��ي و ابراهي��م جب��ار ش��نين رئيس 

فدراسيون تكواندو نيز حضور دارند. 
در اين سفر قرار است در كنار ديدار رئيس كميته 
ملي المپيك با همتاي ايراني اش و وزير ورزش، 
رؤساي فدراسيون هاي ورزشي جمهوري عراق 
به طور مجزا با حضور در فدراسيون هاي همتاي 
ايراني خود ضمن ديدار با مسئولين فدراسيون 
كشورمان نس��بت به عقد تفاهمنامه همكاري 

ورزشي طرفين اقدام كنند. 
    

در اين رابطه در اولين روز س��فر هيئت ورزشي 
عراق به ايران، ديروز رؤساي كميته ملي المپيك 

دو كشور در سالن ش��ماره يك جلسات كميته 
ملي المپيك، روبه روي خبرنگاران نشس��تند و 
به تشريح جزئيات بيشتري از تفاهمنامه ورزش 
ايران و ع��راق پرداختند. صالحي اميري جزئيات 
تفاهمنامه را اينطور بيان كرد: »سه توافق اصلي 
و چند توافق فرعي داش��تيم؛ اولين توافق تبادل 
مربي است، دوم برگزاري اردوي مشترك در ايران 
و عراق با توجه به رويدادهاي پيش رو )بازي هاي 
آسيايي، كشورهاي اسلامي و بازي هاي جوانان( 
و سوم برگزاري دوره هاي پيش��رفته آموزشي و 
ورزشي است. باور داريم توس��عه روابط ورزشي 
به توس��عه فرهنگي بين دو مل��ت منجر خواهد 
شد.  اراده دو ملت بر توسعه اقتصادي، اجتماعي، 
سياسي و خصوصاً ورزشي است. علاقه ملت ايران 
به عراق و عتبات عاليات بر كسي پوشيده نيست 
و همين طور ابراز علاقه مردم عراق به ايران قابل 

تقدير است.«
رعد حمودي هم دستاوردهاي سفرش را به ايران 
اينگونه برشمرد: »اردويي كه تيم كشتي در عراق 
برپا كرد باعث شد تفاهمنامه و همكاري بين ايران 
و عراق به وجود آيد. خوشحال می شويم تيم ملي 
كشتي ايران كه مشهور است، كمك هايي به ما بدهد. 
سفر ما به ايران گام دوم براي امضاي تفاهمنامه است 
و از تجربيات تخصصي ايران استفاده مي كنيم، چون 
ايران تجربه خوبي در س��طح قاره دارد. با توجه به 
تمايلي كه براي توس��عه و تحكيم ورزش در عراق 
سراغ دارم، اينجا هستيم تا همكاري هاي دوجانبه 
بيشتر شود و با اين تفاهمنامه اميدوارم آينده ورزش 

عراق، آينده خوبي باشد.«

8849843213سرويس ورزشي | روزنامه جوان |  شماره 6425دو  ش��نبه 25 بهم��ن 1400 | 12 رج��ب 1443 |

دنيا حيدري

فريدون حسن

استارت یک هشتم نهایي لیگ قهرمانان اروپا 

 جدال سنگين پاري سن ژرمن و رئال 
خيال راحت سيتي

مرحله يك هشتم نهايي ليگ قهرمانان اروپا درحالي امشب با برگزاري دو 
ديدار استارت مي خورد كه پاري سن ژرمن در ديداري فينال گونه ميزبان 

رئال مادريد است و منچسترسيتي همزمان مهمان اسپورتينگ. 
   جذاب ترین مصاف یک هشتم نهایي 

بی شك جذاب ترين بازي يك هشتم نهايي رويارويي پاري سن ژرمن با 
رئال مادريد است. ديداري فينال گونه و البته جنگي تمام عيار به ميزباني 
پولدارهاي پاريسي كه با پنج برد پياپي در رقابت هاي ليگ و جام حذفي 
و البته به عنوان تيم دوم گروه A به اين مرحله راه يافتند، با صدرنشين 
15 امتيازي گروه D. آخرين مصاف دو تيم در همين رقابت هاي ليگ 
قهرمانان اروپا)2020-2019( بود، ديداري ك��ه با دو گل بنزما براي 
رئالي هاي مادريد با تساوي 2-2 به پايان رسيد، اما در مصاف سه شنبه 
شب، كهكش��اني ها به احتمال فراوان بنزما را به دليل مصدوميت در 
اختيار ندارند. همانطور كه پولدارهاي پاريسي نيز شانسي براي استفاده 
از نيمار و همچنين راموس، كاپيتان سابق رئالي ها در اين ديدار خانگي 
را ندارند، اما جذابيت اين مصاف رويارويي آنجلوتي، مرد اول نيمكت 
رئال با پی اس جی، تيمي است كه يك سال و نيم هدايت آن را برعهده 
داشت و با اين تيم جام قهرماني ليگ را بالا برد، ولی در ليگ قهرمانان 
اروپا پشت سد بارسا ماند و حالا او در حالي به پاريس بازگشته كه اين بار 
روي نيمكت رئال است و باز هم البته در ليگ قهرمانان اروپا، در مصافي 
حساس كه تنها يك برنده دارد. هرچند يك تساوي در خانه حريف هم 
مي تواند براي رئالي ها خوب باشد تا در بازي برگشت نسخه پاريسي ها 
را بپيچد، اما آنچه مسلم است پوچتينو نيز در پي كسب بهترين نتيجه 
در خانه حريف است تا سه هفته ديگر در برنابئو دغدغه اي براي حضور 
در جمع هش��ت تيم برتر جام نداشته باشد. از س��وي ديگر سرمربي 
پاري سن ژرمن كه طي هفته هاي گذشته مدام نام زيدان را بيخ گوشش 
مي شنيد، نياز مبرمي به موفقيت در ليگ قهرمانان اروپا دارد، چراكه 
ناكامي در اين رقابت ها بي شك به معناي پايان كار او در جمع پولدارهاي 
پاريسي است و همين كافيست تا پاري سن ژرمن شب سختي را براي 
كهكشاني هاي مادريد رقم بزند و كسب امتياز را براي آنجلوتي و يارانش 
سخت كند، چراكه سرنوش��ت مرد اول نيمكت پی اس جی براي فصل 
آينده به اين رقابت ها گره خورده و پوچتينو براي عبور از اين چالش اميد 

زيادي به گلزني امباپه دارد. 
   میزباني سخت اسپوتینگ برابر یاران پپ 

امتياز  صدرنشين بلامنازع رقابت هاي ليگ برتر انگليس كه با كسب 12 
از چهار برد به عنوان صدرنشين گروه A به جمع 16تيم برتر جام راه 
يافته، امش��ب در نخس��تين ديدار خود در يك هش��تم نهايي مهمان 
اسپورتينگ است. تيمي كه با تفاضل گل بهتر نسبت به دورتموند به 
عنوان تيم دوم گروه C و با كسب 9 امتياز از مجموع سه برد و سه باخت 
به اين مرحله راه يافته اس��ت. اسپوتينگ كه دو ش��ب پيش با گلزني 
طارمي به تس��اوي 2-2 با پورتو رضايت داد، سه شنبه شب در مصافي 
س��خت از ياران پپ پذيرايي مي كند، منچسترسيتي كه در پنج بازي 
قبلي خود در رقابت هاي ليگ برتر و ج��ام حذفي انگليس، چهار برد و 
يك مساوي كسب كرده و جالب اينكه هر چهار بازي خود را با گل هاي 
پرتعداد به پايان رسانده و اين نشان از شبي سخت براي نماينده پرتغال 
در اين مرحله از ليگ قهرمانان اروپ��ا دارد، به خصوص خط دفاع آنكه 
در مرحله قبل 12 گل دريافت كرد و همين كافيس��ت تا نش��ان دهد 
پپ و يارانش در نخس��تين رويارويي با حريف پرتغالي خود مي توانند 
تكليف حضورشان در يك چهارم نهايي را يكسره كنند و اجازه ندهند 
كار به بازي برگشت در انگليس بكشد. هرچند فوتبال قابل پيش بيني 
نيست، اما بعيد است قدرترين تيم ليگ برتر انگليس كه فاصله زيادي 
در صدر جدول بين خود و رقبايش ايجاد ك��رده برابر حريف پرتغالي 
با مشكل مواجه ش��ود و كار صعودش به بازي برگش��ت بكشد و بعيد 
نيست منچسترسيتي در ادامه روند بازي هاي قبلي خود با بردي پرگل 
ميدان را ترك كند و خط و نشاني جدي براي رقبايش در اين فصل از 

رقابت هاي ليگ قهرمانان اروپا بكشد.

حاشیه اي بر سفر رئیس کمیته ملي المپیک عراق و رؤساي فدراسیون هاي این کشور به ایران

طارمي پدر مربي تيم ملي شددست یاری همسایه به سوی ورزش
عليشاه طارمي، پدر مهدي طارمي ملي پوش ايران و عضو باشگاه پورتو، مربي 
تيم ملي فوتبال هفت نفره معلولان شد. اين روزها كه پسر در فوتبال پرتغال 
خوش مي درخشد، خوب گل مي زند و در تيم ملي باعث غرور و افتخار تمام 
ايران مي شود، پدر هم مي خواهد در تيم هفت نفره هنرنمايي كند و تجربيات 
گرانقدر خود را در اختيار فوتبال كشور قرار دهد. طارمي پدر سابقه بازي در 
تيم هاي ايرانجوان و پاس بوشهر و رويارويي با ستارگان دهه 60 فوتبال ايران 
را دارد. او همچنين سابقه مربيگري تيم فوتبال شاهين بوشهر را داشته و در 

حال حاضر نيز مربي تيم فوتبال هفت نفره استان بوشهر است.

اولین قهرماني چلسي در جام باشگاه هاي جهان
توخل: حسرت به دلمان نماند

چلسي با غلبه بر پالميراس برزيل براي اولين بار قهرمان جام باشگاه هاي 
جهان شد. ابوظبي امارات شنبه شب ميزبان نبرد چلسي و پالميراس در 
فينال جام باشگاه هاي جهان بود. نبرد تيم قهرمان ليگ قهرمانان اروپا و 
قهرمان امريكاي جنوبي. در اين بازي روملو لوكاكو براي چلسي و ويگا 
براي پالميراس گل هاي بازي را در 90 دقيقه به ثمر رس��اندند و بازي 
يك - يك مساوي شد و به وقت هاي اضافه رفت. در وقت هاي اضافه با 
گل كاي هاورتز از روي نقطه پنالتي، چلس��ي توانست 2 بر يك پيروز 
شود، جام قهرماني را بالاي س��ر ببرد و در تاريخ خود براي اولين بار به 
اين مهم دست يابد. چلسي در فصل 13- 2012 هم به خاطر قهرماني 
در چمپيونزليگ 12- 2011در اين رقابت ها حاضر شده بود، اما موفق 
به قهرماني نشد و اكنون توانست ناكامي آن دوران را هم جبران كند.  
توماس توخل كه پس از نشستن روي نيمكت آبي هاي لندن، توانسته 
كارنامه فوق العاده اي را در اين تيم ثبت كند، ش��نبه شب سرخوش از 
تاريخ سازي در چلسي و كسب اولين جام آبي ها در باشگاه هاي جهان 
گفت: »همه ما در دوران كودكي آرزوی حضور در چنين فينال هايي 
را داش��ته ايم و دوست داش��تيم چنين ش��ب هايي را تجربه كنيم. ما 
مي خواستيم به شكلي در زمين حاضر شويم كه بعدها هرگز از چيزي 
پشيمان نشويم. در نهايت وقتي ش��ما در دقايق پاياني به گل پيروزي 
مي رسيد، يعني به كمي خوش شانسي هم نياز داريد. ما بي امان تلاش 
كرديم و در تمام طول مسابقه با همه توان خود بازي كرديم. بازيكنان 
چلسي متوقف نشده، تلاش كردند و تسليم نشدند، به گل برتري دست 
يافتند و البته آن را از دست دادند. ما هرگز از حمله دست برنداشتيم و 
اگرچه خوش شانس بوديم كه در دقايق پاياني موفق به گلزني شديم، 

اما شايسته كسب اين پيروزي و عنوان قهرماني بوديم.«

خانواده یك ميليوني تكواندو را بلاتكليف گذاشته اند

درس ساوه شمشكي به مسئولان ورزش!
حسين ساوه  شمشكي،  ملي پوش اسكي آلپاين كه به دليل مثبت       خبر
شدن تست دوپينگ از المپيك زمستاني چين كنار گذاشته شد، 
برخلاف خيلي از مسئولان ورزش كه بابت سوء مديريت ها هيچگاه حاضر به قبول اشتباه و عذرخواهي 
نشده اند، در ويدئويي از مردم ايران عذرخواهي كرد. او در يك پيام تصويري گفته است: »توقعي از ما 

نبود كه اينجا مدال كسب كنيم و همه مي دانند كه در اسكي حتي با دوپينگ نهايتاً يك ثانيه عملكرد 
بهتري داشته باشيم. از طرفي ما در جايگاهي نيستيم كه با اين كار بخواهم به مدال نزديك شوم، مسئولان 

و خودمان هم چنين توقعي نداشتيم. اما از آنجايي كه هر ورزشكاري در مورد موادي كه به صورت غذا، مكمل 
يا هر شكل ديگري وارد بدنش مي شود، مسئوليت دارد، من هم اين مس��ئوليت را قبول دارم و بابت اين 

سهل انگاري از تمام مردم ايران عذرخواهي مي كنم، چراكه باعث ناراحتي و رنجش  آنها شدم.«

دغدغه هاي حسن يزداني، دارنده 
شميم رضوان
      بازتاب

طلا و نقره كشتي آزاد ايران در 
المپيك اين روزها و در شرايطي 
كه دلمشغولي بس��ياري از ورزش��كاران يافتن ش��غل است و 
امرارمعاش براي گذاشتن ناني در سفره خانواده، چيزي فراتر از 
اين حرف هاست. او كه براي دستيابي به مدال هاي رنگارنگ و به 
اهتزاز درآوردن پرچم پرافتخار ايران بر فراز دنيا به سختي تمرين 
كرده، اين روزها در انديشه هموار كردن مسير جواناني است كه 
مي توانند در راه او قدم بردارند: »با توجه به اينكه خودم ورزشكار 
بودم و در محل زندگي ام فضاي خوبي براي ورزش وجود نداشت 
به اين فكر افتادم كه با احداث يك باش��گاه ورزشي گامي براي 
س��رمايه هاي س��رزمينم بردارم، چراكه خ��ودم را مديون اين 
س��رزمين مي دانم و بايد دينم را به آن ادا كنم. از سويي، ورود 
جوانان و نوجوانان به فضاي ورزشي علاوه بر قهرمان پروري باعث 
دوري آنها از آس��يب هاي اجتماعي و فرهنگي می شود و اوقات 
فراغت شان را با ورزش پر مي كند. به عنوان يك ايراني، شخصاً 

دغدغه  جوانان س��رزمينم را دارم و دلم نمي خواهد به راه هايي 
كشيده شوند كه در شأن آنها نيست. براي ساخت سالن كشتي 
تاكنون 2 ميليارد هزينه شده كه اضافه كردن سالن بدنسازي به 
آن 3 ميليارد هزينه مي خواهد، اما آنچه به عنوان هدف دنبال 
مي كنم احداث مجموعه ورزشي چندمنظوره امام علي)ع( در 
منطقه لپو صحرای شهرستان جويبار مازندران است كه طبق 
برآوردهاي قبلي 15ميليارد نياز داشت، اما با توجه به تورم اكنون  
40ميليارد هزينه دارد كه براي احداث آن هر كاري از دس��تم 
بربيايد انجام مي دهم، اما نيازمند حمايت هاي مس��ئولين نيز 
هستيم. جوانان سرزمين اس��تعدادهاي زيادي دارند و همواره 
دغدغه آنها را داشته ام و اگرچه درگير تمرينات و اردوهاي تيم 
ملي هستم، اما هر زمان كه در اردو و تمرينات نباشم، حتماً در 
سالن كشتي حاضر مي شوم تا تجربياتم را در اختيار نونهالان، 
نوجوانان و جوانان كش��ورم قرار دهم و پاسخگوي سؤالات آنها 
باشم. ان ش��اءالله كه شروع كار و نامگذاري س��الن با نام مولاي 
متقيان فتح بابي باشد براي رشد و ارتقای نونهالان و نوجوانان.«

قهرمان جهان به  دنبال جلب حمایت مسئولان ورزش

یزداني: 
 دغدغه جوانان سرزمينم را دارم

حدود 40 روز از برگزاري انتخابات فدراسيون 
ماني سعيدي

    چهره
تكواندو مي گذرد؛ انتخاباتي كه يك نتيجه 
غيرمنتظره داشت و هادي ساعي با دو رأي 
بيشتر نسبت به رئيس باسابقه، يعني سيدمحمد پولادگر پيروز انتخابات 
لقب گرفت، اما 24 ساعت از انتخابات نگذشته بود كه برخي ايراد قانوني به 
نتيجه انتخابات گرفتند و پيروزي هادي ساعي را زير سؤال بردند. اين افراد 
معتقدند با توجه به انصراف رئيس مجمع از رأي دادن قانون نصف به علاوه 
يك رعايت نشده و همين باعث شد حكم رياست ساعي صادر 
نشود. اشكالات منتقدان به انتخابات سبب شده همچنان 
خبري از امضاي حكم رئيس منتخب تكواندو توسط حميد 
سجادي نباشد. س��اعي ضمن انتقاد از اين بلاتكليفي 
معتقد اس��ت طي روزهاي آينده همه چيز مشخص 
مي شود. او ديروز به پايگاه خبري ورزش سه گفت: 
»در همين يك��ي، دو روز رأي ديوان عدالت اداري 
مي آي��د. البت��ه هن��وز از معاون��ت حقوق��ي 
رئيس جمهوري خبري نشده؛ اگرچه مي گويند به 
شكل ش��فاهي نتيجه انتخابات را تأييد كرده اند. 
متأس��فانه برخي افراد بيش��تر از تكواندو اهداف 
شخصي براي شان مهم است و خانواده يك ميليون 
نفري تكواندو را بلاتكليف گذاشته اند. تكواندو ماه هاي 
حساس��ي را پي��ش رو دارد و در بازي هاي آس��يايي جزو 

رشته هاي مدال آور  ما محسوب می شود.«

 هيئت رئيسه 
دكور فدراسيون فوتبال نيست

شرط موفقيت، داشتن س��اختار درست 
است. وقتي فدراسيون هيئت رئيسه دارد، 
نمي توان آن را ناديده گرفت كه رئيس هر 
كاري دل��ش مي خواهد انج��ام دهد. اين 
كار فردي مي ش��ود، در حالي كه فوتبال 
اساساً يك رشته تيمي است و تمام اركان و 
كارهاي آن بايد تيمي باشد. در فوتبالي كه 
اين همه هوادار و عظمت دارد، نمي توان 
كار فردي انج��ام داد و بايد يك مجموعه 
براي آن تصميم بگيرد، چه از لحاظ مالي و چه برنامه ريزي. غير از اين اگر 
عمل كنيم هر دستاوردي مقطعي و كوتاه مدت است. در حالي كه اگر 
تصميمات جمعي اتخاذ شود فوتبال به بن بست نمي رسد و موفقيت هاي 
آن تداوم خواهد داشت. هيئت رئيسه فدراس��يون نقش دكور را بازي 
نمي كند. مدام از ما شكايت مي شود و مرتكب تخلف مي شويم و صراحتاً 
مي گوييم پيچانديم يا با كادو دادن و متوس��ل ش��دن به راه هاي ديگر 
تخلفاتمان را رفع و رجوع مي كنيم. اين نش��ان مي دهد يك جاي كار 
اشكال دارد. ما ساختار قوي و درس��تي نداريم. كار بايد از مسير خود و 
اصولي پيش برود. ما به بيراهه رفته اي��م. اين اتفاقات زيبنده فوتبال ما 
نيست و اعتبار جهاني فوتبال ايران را خدشه دار مي كند. مدام مي گوييم 
تيم اول آسيا هستيم و چنين و چنان. مدام مي گوييم فدراسيون هاي 
قبلي چنين و چنان كردند و بعد از انتخابات جديد فدراس��يون فوتبال 
دنبال تحول و حركت در مسير درس��ت هستيم، اما باز هيچ اتفاقي رخ 
نمي دهد. اعضاي هيئت رئيس��ه ش��هامت به خرج دادند كه خواستار 
تصميم گيري براي فدراسيون فوتبال شده اند. فدراسيون بايد چارچوب 
منطقي و سيستمي س��اختارمند داشته باش��د. ما يكي از راحت ترين 
صعود ها را نسبت به دوره هاي قبل داشتيم و كسب جواز حضور در جام 
جهاني باعث تزريق ش��ور و نشاط به مردم جامعه ش��د. در اين شرايط 
مي توانيم به جايگاه بهتري دست يابيم، اما شاهد رفتارهاي نامناسبي 
در فوتبال هستيم، آن هم در حالي كه شرط موفقيت، داشتن ساختار 
مناسب است، چيزي كه فوتبال ما ندارد، اما اقدام هيئت رئيسه مي تواند 

گامي در راستاي ساختار سازي باشد.

رسول كربكندي

كارشناس فوتبال

 بودجه ورزش قهرماني 
پيشكش سرخابي ها!

»سال 1400 ورزش قهرماني دچار مشكل بود، اگر بودجه اي هم بوده 
صرف فوتبال و دردانه ها، يعني اس��تقلال و پرسپوليس شده است كه 
نيازهاي شان تمامی ندارد.« اين تنها بخشي از حقايق تلخ تقسيم بودجه 
ورزش قهرماني است كه حالا نه از زبان رسانه ها كه از زبان سينا كلهر، 
معاون فرهنگي توس��عه ورزش همگاني وزير ورزش عنوان مي ش��ود. 
حقيقت تلخي كه سال هاست توسط دلسوزان ورزش بيان مي شود، اما 

هيچگاه گوش شنوايي براي آن وجود نداشته است. 
معاون وزير مي گويد بودجه ورزش قهرماني به سرخابي ها تعلق گرفته، 
يعني همان دو تيمي كه همه و حتي همين وزارت ورزش هميشه مدعي 
بوده و هس��تند كه كوچك ترين كمك مالي به آنها نكرده و نمي كنند! 
اما حالا كار به جايي رسيده و  آش اينقدر ش��ور شده كه معاون وزير از 
اختصاص همان اندك بودجه ورزش قهرماني به دردانه هاي زياده خواه 
ورزش كش��ور حرف مي زند. دردانه هايي كه خواسته هاي شان تمامي 
ندارد و هرچه بيش��تر مي خورند بيش��تر طلب مي كنند، بدون اينكه 

كوچك ترين آورده يا موفقيتي براي ورزش كشور داشته باشند. 
در همين روزها يكي از خوشنام ترين و پرافتخارترين ورزشكاران كشور، 
يعني حسن يزداني براي راه اندازي مركز استعداديابي خود در شمال كشور 
نيازمند 40 ميليارد تومان است، يعني مبلغ قرارداد دو يا نهايتاً سه بازيكن 
فوتبال، در همين دو تيم زياده خواه، اما قهرمان كشورمان حالا حالاها بايد 
منتظر بماند تا شايد دري باز شود و بتواند مركز استعداديابي را افتتاح كند، 
مركزي كه نه فقط كشتي، بلكه قرار است براي تمام رشته هاي پرمخاطب 
استعداديابي كند، ولي خب از نظر آقايان مسئول اين مسائل مهم نيست. 
مهم اين است كه پرسپوليس و استقلال خم به ابرو نياورند و نكند روزي 
برسد كه بازيكنان دو تيم ريالي از قراردادشان و آپشن هاي مرتبط با آن 
را دريافت نكنند. منظور همان قراردادهايي است كه برخلاف تمام ادعاها 
به صورت مستقيم از بيت المال، جيب مردم و بودجه كل ورزش پرداخت 

مي شود، اما آقايان هميشه منكر آن بوده و هستند. 
حرف هاي كلهر، واقعيت زشت ورزش فوتبال زده كشور را بيشتر از قبل 
عريان كرد. ورزشي كه مس��ئولان آن با تمايلات رنگي خاص روزي به 
سمت آبي غش مي كنند و زماني به سمت قرمز و بديهي است با اين طرز 
تفكر و اين نگاه فوتبال زده هيچگاه نخواهند توانس��ت براي كل ورزش 
كشور برنامه ريزي كنند. حالا با استناد به حرف هاي كلهر بهتر مي توان 
درك كرد كه چرا وزير ورزش به جاي دغدغه كل ورزش، 24 ساعته به 
فكر حل مشكلات استقلال و پرسپوليس است. روزي كه جناب وزير اين 
حرف را زد شايد خيلي ها چندان جدي نگرفتند، اما حالا كه مشخص 
شده بودجه ورزش قهرماني كشور صرف زياده خواهي هاي اين دو تيم 

شده، حرف هاي جناب وزير باورپذيرتر شده است. 
فوتبال بخشي از ورزش كشور است، بخشي كه نبايد به حال خود رها 
ش��ود، اما بايد مراقب هم بود كه اين بخش زياده خواه و جذاب اينگونه 
كه امروز معاون وزي��ر ورزش اعتراف مي كند بودجه ورزش كش��ور را 
نبلعد و باز هم طلبكار باشد، اينكه فوتبال و دردانه هاي سرخ و آبي اش 
از بيت المال و بودجه كل ورزش استفاده كنند و بعد به كل منكر شوند 

و هميشه مظلوم نمايي كنند كه به ما كمك نمي شود. 
اين روزها بسياري از قهرمانان و مدال آوران ورزش كشور همراه با مردم 
زير فشار سخت اقتصادي روزگار مي  گذرانند و چشم اميد به اين دارند 
كه حداقل يكي از وعده هاي داده شده از سوي مسئولان ورزش كشور 
عملي ش��ود. همان وعده هايي كه پول تحققق يافتن آنها سر از جيب 
بازيكنان استقلال و پرس��پوليس درمي آورد يا براي فرار از افتضاحات 

مديريتي دو باشگاه هزينه مي شود.
راس��تي حتماً س��رخابي ها براي بودجه ورزش قهرمان��ي 1401 هم 
برنامه ها دارند، بالاخره وزير ورزش به قول خودش، 24 ساعته خواب 

ندارد براي رفع مشكل اين دردانه ها!
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